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	FINAL SUMMARY (English)

	1.  Title of Project: Molecular characterization of mosquito DNA as a rapid way   

                           of mosquito control: Base-line data

	2 Principal Investigator: Dr. Abdul Rahman A. Farajalla

	3. Name of the College: College of Medicine

	4. Name of the Department: Medical Biology

	SUMMARY

(not more than 200 words)

     This is the final report of the research project (424/006) entitled ”Molecular characterization of mosquito DNA as a rapid way of mosquito control: Base-line data. The project was funded for 2 years and this is the final report of the first period. Its objectives included intensive survey to determine major mosquito species in Jeddah governate, reporting of local endemic fauna their strains and determine if new migrant species has in adventantly invaded to the area due to urbanization and extensive, housing determine biting mosquitoes and apply new technologies based on DNA for speciation and/or diversity based on DNA, restriction enzyme and polymerase chain reaction for better control of mosquitoes.

The field survey showed that the main predominant fauna belong to 3 genera Anopheles, the malaria mosquito, Culex  the house mosquito and Aedes the yellow fever mosquito. Applying of taxonomic keys helped to identify and categorized the mosquito fauna to the generic level and gave deep insights of these extant insect species. Due to unfavorable environmental conditions concerning no rains has led to the situation of generally low population of mosquitoes in the environment except restricted to local foci near farms and waste water treatment facilities. The survey showed the presence of the stripped Asian tiger mosquito Culex tartalis?? Which need more surveys and reconfirmation after consultation with renowned specialists to show if it has already invaded the region.

After  using agarose gel electrophoresis it was clear that there was extra DNA when comparing these species of a size 300 base pair. Final results will be analysed after receiving the Eco R1 restriction enzyme to digest DNA to give different sizes of DNA that help in speciation.






ملخص تقرير نهائي  ( عربي )

	1.  عنوان البحث : التعرف على "دنا" DNA البعوض المسبب والناقل للأمراض باحدث التقنيات 

                  الجزيئيه بهدف القضاء عليه ووضع قاعدة بيانات 

	2 – الباحث الرئيسي :  الـدكـتور/ عبـدالـرحـمن عـبدالفتـاح فـرج الله

	3- أسم الكلية : كلـيـة الـطـب 

	4- أسم القسم : الأحـيـاء الـطبيــة

	الملخص

 ( لا يزيد عن 200 كلمة )

يتصمن هذا الملخص التقرير النهائى للبحث رقم (006/424) المتضمن التعرف على "دنا" DNA البعوض المسبب و الناقل للأمراض بأحدث التقنيات الجزئييه بهدف القضاء عليه ووضع قاعـدة بيانات . و لقـد تم دعم المشروع البحثى ماديآ ولمدة سنتان و تضمنت الاهداف اجراء جرد ومسومات حقليةمكثفه للتعرف على الانواع الرئسيه من البعوض فى محافظه جدة واستخدام المفاتيح النفسيميه للتعرف و تحديد الانواع المتوطنه وسلالاتها ومحاولةالتعرف على اية انواع مستورده تكون قد غزت المنطقة بطرق غير مباشره اعتمادأ على التغييرات البيئية و استخدام التقنيات الحديثة فى التعرف على التركيب الجينى باستخدام تقنية تفاعل بوليميز التسلسلى PCR   .أو تكثير الدنا و إستغلاله فى التصنيف الصحيح للبعوض والذىيعتبر ركيزة اساسية فى مكافحة البعوض. ولقد إتضح من المسوحات الحقليه أن البعوض يتبع ثلاثه أجناس هى البعوض الأنوفليس الناقل لطفيل الملاريأ والبعوض المنزلى التابع لجنس الكيولكس والبعوض الناقل للحمى الصفراء الايدز. وتم إستغلال المفاتيح التقسميه للتعرف على هذه الانواع لمستوى الجنس وتم التعرف على هذه الانواع المتوطنه محليآ. ولقـد أدى عدم هطول الامطار اثناء فتره اجراء المسوحات الحقليه إلى ندره و قلة فى انتشار البعوض مماركز المسوحات فى المناطق القريبة من المزارع وأماكن معالجاث الصرف الصحي. ولقد أوضحت المسوحاث وجود بفوضه النمر الآسيويه ذات الارجل و المفاصل المخططه(المقلمه) ؟؟؟ Culex tartalis  ولكن يحتاج هذا الى مزيد من المسوحات و تاكيد انتشار هذا النوع من البعوض و التعرف ان كان قد تم غزوه لهذه المنطقة بعد استشارة المختصين فى التصنيف العلمى الدقيق لهذه الانواع من البعوض. 

وبعد إستغلال العزل الكهربائى Agarose gel electrophoresis لهذه الانواع اتضح وجود زياده بارزه فى حجم "الدنا" بين هذه المجموعات يصل الى مجموع 300 قاعدة زوجية ولكن هذه النتائج سوف يتم تأكيدها بعد تحليلها عن طريق الانزيمات Restriction enzymes والتى تهضم الدنا لتعطى كميات مختلفة من الدنا مما يساعد فى عملية التصنيف العلمى لأنواع وأجناس البعوض.
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